
A megbeszélést áthatotta a tettek, azaz a korszerűen értelmezett kutatások igénylése, 
sürgetése. A hátráltató tényezők köré rendeződő javaslatok is mind ezt a célt szolgálták. 

* 

Az MTA Pedagógiai Bizottsága — a Magyar Pedagógiai Társaság közreműködésével — 
1977. december 1-én ünnepi emlékülést rendezett az 1777-i Ratio Educationis meg-
jelenésének 200. évfordulója alkalmából, amelyen a következő előadások hangzottak el: 
Kosáry Domonkos, a történelemtudományok doktora: A Ratio Educationis művelődés-
történeti jelentősége; Ravasz János ny. főiskolai tanár: A Ratio Educationis és a hazai 
tantervi törekvések; Hajdú Lajos, az állam- és jogtudományok doktora: A tanügyi 
igazgatás megszervezése és működésének első 15 éve. 

ALBIZOTTSÁGI ÜLÉSEK 

Az MTA Pedagógiai Bizottságának Neveléselméleti Albizottsága 1977. november 22-én 
Debrecenben vitaülést rendezett „A szocialista munkaiskola neveléselméleti problémái" 
címmel. A vitaülésről a Körkép-rovatban közlünk részletes beszámolót. 

* 

Az MTA Pedagógiai Bizottságának Neveléstörténeti Albizottsága 1978. február 9-én 
tartott ülésén meghallgatta és megvitatta Vág Ottó „Beszámoló egy belgiumi tanulmány-
útról" című referátumát. 

Az előadó négy belgiumi egyetem (Genti Állami Egyetem, Liége-i Állami Egyetem, 
Brüsszeli Szabad Egyetem, Leuveni Katolikus Egyetem) neveléstörténeti kutatóhelyeit 
látogatta meg. A beszámoló bevezetőjében áttekintést adott a belga egyetemek történe-
téről, majd beszámolt az egyes kutatóhelyeken szerzett tapasztalatokról. Különösen 
részletesen foglalkozott a Genti Állami Egyetem Neveléstörténeti Intézetének, az ahhoz 
kapcsolódó Neveléstörténeti Tanulmányi Központnak és kiadványának, a „Paedagogica 
Historica" c. nemzetközi neveléstörténeti folyóiratnak a tevékenységével. Ismertette a 
másik három egyetemen folyó neveléstörténeti kutatásokat is, s áttekintést adott az egyes 
egyetemeken folyó neveléstörténeti oktatásról. Befejezésül az előadó levonta a 
tanulmányút tanulságait. 

A beszámoló feletti vitában a hozzászólók kifejezésre juttatták, hogy szervezett lehető-
séget kellene találni neveléstörténeti kiadványaink a nemzetközi bibliográfiába történő 
felvételének elősegítésére; meg kellene szervezni a neveléstörténettel kapcsolatos hazai 
híranyag gyűjtését és közreadását; fenn kell tartani a kapcsolatot a Paedagogica Historica 
szerkesztőségével; s lehetőséget kellene keresni egy neveléstörténeti időszakos kiadvány 
kiadására. 

Második napirendi pontként az Albizottság megvitatta ez évi munkatervét. Ennek 
értelmében az Albizottság 1978 májusában — a Magyar Pedagógiai Társaság Nevelés-
történeti Szakosztályának közreműködésével — kibővített felolvasó ülést tart az első 
magyar óvoda alapításának 150. évfordulója alkalmából. 
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